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L’objectiu és que el reglament so-
bre eficiència energètica, que ha
de vetllar per edificis més soste-
nibles i també regularà l’ús d’e-
nergies renovables, s’aprovi al
juny. Ho va dir el ministre d’Eco-
nomia i Finances, Pere López,
que va presidir la nova reunió de
la taula de l’energia, en què hi ha
representants de l’administració
central, de les comunals i també
de Forces Elèctriques d’Andorra
(FEDA). La definició de la nor-
mativa va ser l’objectiu central de
la trobada. López va manifestar
que el text està molt avançat i que
ara s’entregarà al Col·legi d’Arqui-
tectes, el d’Enginyers i també als
constructors, perquè puguin fer
observacions. Però també hi va
afegir que més enllà de la norma-
tiva purament tècnica, el Govern
vol fer un pas més per fomentar
les bones pràctiques energèti-
ques en la construcció entenent
que són una font de “desenvolu-
pament econòmic”. I proposa
exempcions fiscals.

És una qüestió, però, que s’ha
de tractar amb les corporacions
comunals atès que recapten les
taxes de la construcció. Després
s’encetaran possibles reformes
legislatives per “permetre al Go-
vern i els comuns fer reduccions

en aquest àmbit”.  Respecte al pa-
per de l’administració central, Pe-
re López va recordar que ja s’han
fet passos, ja que “hi ha una parti-
da de subvencions a tràmit parla-
mentari en forma de crèdit ex-
traordinari” que pretén ajudar en
aquesta mena de projectes. I és
que va insistir que, per una ban-
da, es vol assolir l’eficiència ener-
gètica i, “per l’altra, impulsar el
sector en els diferents àmbits de
les energies renovables”. El minis-
tre va assenyalar que és font d’es-
talvi perquè es dependrà menys
de la compra d’energia a fora i, a
més, es pot impulsar la creació de
noves empreses. 

PÈRDUES DE CALOR

Complir estrictament el que re-
guli el reglament sobre eficiència
energètica serà obligatori per a
les noves construccions. Quant a
les reformes, el ministre va asse -
nyalar que “serem permisius”
quan es tracti d’obres de poca en-
vergadura i que només s’exigirà el
compliment quan els treballs
afectin una gran part de la super-
fície de l’edifici. El que es pretén

mitjançant el reglament, segons
va indicar Pere López, és cons-
truir edificis que perdin el mínim
d’escalfor. Del reglament penja-
ran diferents annexos per regular
l’ús de les energies renovables (la
geotèrmia, la biomassa o l’ener-

gia fotovoltaica). La normativa
s’ha adaptat a les diferents legis-
lacions parroquials en matèria
urbanística. 

Durant la reunió, els responsa-
bles governamentals van posar a
l’abast dels comunals el pla direc-

tor que l’administració central es-
tà implantant per fomentar l’es-
talvi energètic per si volen posar
en marxa mesures similars. L’ob-
jectiu d’aquest pla és reduir la
despesa en un 10% d’aquí a final
del 2012. 

Els edificis nous i els que facin grans reformes
hauran de complir criteris de sostenibilitat

El Govern planteja
als comuns aplicar
exempcions per a la
construcció eficient 

D. MORENO
Andorra la Vella

EENERGIAAPOTENCIAR L’ESTALVI I LES RENOVABLES 

La taula de l’energia es va
tornar a reunir ahir per
continuar treballant en el
reglament sobre eficiència
energètica, que ha de
promoure construccions
més sostenibles.   

Pere López

“Per una banda, volem
l’eficiència i, per l’altra,
potenciar el sector de
l’energia renovable”

MINISTRE D’ECONOMIA I FINANCES

“El reglament obligarà
els nous edificis i
serem permisius amb
les reformes”

QUÈ HA DIT

El cònsol major d’Encamp, Mi-
quel Alís, va assegurar ahir que
des de la corporació local es re-
clamaran a Saetde els diners que
en el seu moment es van invertir,
“tot i oposar-nos” en l’ara fallit
projecte de Porte des Neiges. El
mandatari comunal es va mos-
trar confiat a poder arribar a una

solució sense necessitat de recór -
rer als tribunals, però no va des-
cartar que, si és necessari, s’acabi
adoptant aquesta mesura.

Alís va recordar que Encamp
sempre es va mostrar contrària a
“invertir fora d’Andorra”, i va xi-
frar entre 1,5 i 2 milions els diners
que hauria perdut el comú per
aquest projecte. El mandatari va
explicar que això representaria el
34,12% –la participació de la cor-

poració en la societat– de les pèr-
dues provocades pel fracàs del
projecte, que al seu entendre su-
marien uns cinc milions. “Farem
el possible per recuperar aquests
diners”, va assegurar el mandatari
comunal, que també va dir que
“no me n’alegro”, pel final del pro-
cés d’expansió del domini cap a
territori francès.

El cònsol va aprofitar per de-
fensar la necessitat d’invertir més

en el propi territori. En aquest
sentit, Alís va recordar que “en el
Congrés de neu i muntanya pas-
sat ja se’ns va advertir que les es-
tacions difícilment podran tenir
prou amb els quatre o cinc mesos
que dura una temporada d’hi-
vern”. La solució a això passaria,
segons el mandatari encampadà,
per una forta aposta per la deses-
tacionalització. En aquest sentit,
va expressar que donaria tot el
suport “a qualsevol inversió en
activitats per atreure la gent du-
rant l’estiu”. 

Alís vol recuperar els diners invertits a Porte des Neiges

G. P.
El Pas de la Casa

EEMPRESESAEL CÒNSOL XIFRA LES PÈRDUES ENTRE 1,5 I 2 MILIONS

El ministre va destacar el potencial
que té el país en energies renova-
bles com la biomassa. De fet, s’ha
elaborat un estudi que constata
l’aprofitament que es podria ex-
treure de la fusta obtinguda amb el
sanejament dels boscos (una ope-
ració d’altra banda necessària,
com va recalcar el responsable
d’Economia i Finances) com a com-
bustible per escalfar una llar o, fins
i tot, un hotel. Algunes conclusions

del citat informe certifiquen que
l’ús de la biomassa és, primer, es-
pecialment beneficiós per al medi
ambient, atès que mitiga emis-
sions atmosfèriques i també l’im-
pacte del canvi climàtic. Però, a
més, representa un estalvi econò-
mic davant els carburants fòssils,
redueix la dependència d’aquesta
mena de carburants amb més im-
pacte sobre el medi i valoritza un
recurs natural del país (la fusta) i

impulsa el sector forestal. 
L’informe xifra en 16.500 hectà-

rees la superfície de bosc del Prin-
cipat i xifra en un 36% la que po-
dria tenir un aprofitament
sostenible. El ministre va indicar
que l’ús de la biomassa també es-
tarà subjecte que s’instal·lin em-
preses dedicades al seu tracta-
ment com a combustible, però va
insistir que de totes totes s’acon-
seguiria un estalvi. 

El potencial energètic de la fusta del bosc

SFG


